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اگرچه دولت روحانی از زمان روي كار آمدن تا كنون تلاش هاي زيادي را 
براي ايجاد ثبات در بخش اقتصاد به كار گرفته، اما شواهد نشان مي دهد 
اين دولت بيشتر انرژي خود را روي مذاكرات هسته اي با غرب معطوف 
كرده است كه اگر به موازات پيشبرد مذاكرات، سياست هاي اقتصادي 
را عملياتي مي كرد، با تكيه بر ت��وان داخلي، ظرفيت هاي خالي اقتصاد 
ايران فعال مي كرد كه بي شك امروز در بخش اقتصاد در جايگاه و شرايط 
بهتري به س��ر مي برديم. بي پرده بايد عنوان داشت كه اين دولت براي 
بهبود شرايط اقتصادي كشور نگاه به جذب سرمايه گذاري خارجي داشت 
و فكر مي كرد از طريق حل موضوع هسته اي و رفع تحريم ها، برقراري 
ارتباط با غرب مي تواند اقتصاد ايران را به وضعيت مطلوب تري برساند و 
حال آنكه بسياري از كارشناسان با اشاره به سابقه عهدشكني هاي امريكا 
در همان ابتدا به دولت پيشنهاد دادند كه نبايد همه تخم مرغ هايش را 
تنها در سبد برجام و جذب سرمايه گذاري خارجي بگذارد و بايد  نگاهش 

به ظرفيت هاي داخلي و توان داخلي باشد. 
در اين بين براي اصلاح نگاه به غرب بايد به دولتمردان يادآور شويم كه 
بحران اقتصادي سال 2007 از امريكا آغاز شده است كه اثر سوء خود را 
بر بسياري از كشورهايي كه با امريكا در ارتباط بوده اند، گذاشت و دامنه 
اين بحران آنقدر وس��يع بود كه حتي برخي از كشورهايي كه با امريكا 
ارتباط مستقيم هم نداشتند، از آثار سوء اين رويداد در امان نماندند. اين 
امر نشان مي دهد كه اين كشور علاوه بر برهم زدن نظم عمومي جهان 
به دليل مداخله هاي سياس��ي و نظامي خود، در بخش اقتصاد جهاني 
نيز مداخله هاي قابل ملاحظه اي دارد كه اين مداخله ها گاه كشورهاي 

دوست اين كشور را نيز در مرز ورشكستگي و بحران قرار مي دهد. 
با توجه به توضيح فوق مي توان مدعي شد، براي بهبود شرايط اقتصادي 
بايد نگاه به ظرفيت هاي داخلي كشور داشته باشيم؛ چراكه كليد حل 
مشكلات اقتصادي ايران و نيل به اهداف بلندپروازانه در بخش اقتصاد 

در ظرفيت هاي داخلي كشور نهفته است. 
وقتي نگاهي به ظرفيت هاي داخلي اقتص��اد ايران مي اندازيم، متوجه 
مي شويم كه خداوند موهبات الهي را در حق كشور ايران تمام كرده و 
ايران از هر حيث كشوري غني و چهار فصل به شمار مي رود كه مي تواند 
با تكيه بر توان داخل و فعال كردن ظرفيت هاي خالي اقتصادي انقلاب 

اقتصادي را در كشور و منطقه راه اندازي كند. 
گفتني اس��ت، ايران از نظر منابع طبيعي يكي از كش��ورهاي غنی در 
منطقه و دنيا به شمار مي آيد، چرا كه از لحاظ منابع طبيعي نفت و گاز و 
انرژي در جايگاه دوم جهان قرار دارد و از نظر ذخاير معدني با توجه به 
تنوع و مقدار در خاورميانه و حتي در دنيا در رتبه بالا هستيم، در كنار 

اين موضوع موقعيت ژئوپلتيك ايران نيز كاملًا قابل اهميت است. 
ايران در حال حاضر هاب منطق��ه خاورميانه به ش��مار مي آيد و به نوعي 
دروازه طلايي ورود به 15كشور همسايه به شمار مي رود، حتي يك منطقه 
بزرگ اقتصادي براي كريدور شمال به جنوب به حساب مي آيد به  نحوي كه 
مي تواند از طريق ترانزيت كالا موقعيت استثنايي در خاورميانه داشته باشد 
و امكان جابه جايي كالاهاي كشورها را فراهم آورد. بي پرده بايد مدعي شد 
كه غرب آسيا قلب دنيا محسوب مي شود و ايران »قلب« غرب آسيا است و 
نقش مهمي در بالانس منطقه دارد، حتي ايران از نظر نيروي انس��اني نيز 
بنا بر اعلام سازمان هاي بين المللي در جايگاه مناسبي قرار دارد. برهمين 
اس��اس مي توان گفت، ايران از نظر توسعه نيروي انس��اني مقام اول را در 

منطقه به خود اختصاص داده است. 
در اين بين، بايد توجه داشت كه با اصلاح ساختارهاي اقتصادي و همچنين 
بازنگري در مالي دولت و بهره گيري از بازار بدهي، توس��عه بازار سرمايه، 
بهبود فضاي كسب و كار، اصلاح مقررات و تسهيل فعاليت هاي اقتصادي 
به س��ادگي مي توان از گردنه تحريم هاي مجدد نفتي عب��ور كرد، اما در 
زمينه مبارزه با مفاس��د اقتصادي نيز بايد جدي بود، زي��را حركت براي 
بهبود وضعيت اقتصادي با مشاركت عمومي و نخبگان و آحاد ملت با وجود 
ويژه خواري و رانت خواري و مفاسد اقتصادي امكان پذير نيست. در پايان 
بايد توجه داشت، پيش از اين در كشور سرمايه گذاري هاي فراواني صورت 
گرفته و اكنون بسياري از بنگاه ها و صنايع با نيمي از ظرفيت خود فعاليت 
مي كنند. حال، اگر يك خيزش و يك عزم ملي در دولت و ملت اتفاق بيفتد، 
فرمايشات رهبري در حوزه اقتصاد و رسيدن به رشد اقتصادي 8درصدي و 

مقام اول اقتصادي در منطقه امكانپذير خواهد بود. 

هشدار دولت به بازار 
احتکار ممنوع، برخورد قاطع مي كنیم

مع�اون بازرس�ي و رس�يدگي ب�ه تخلف�ات س�ازمان حمايت از 
توليدكنندگان و مصرف كنندگان گفت: هيچ مشكلي در تأمين كالاها 
وجود ندارد و ارز براي همه نيازهاي جامعه تخصيص يافته است، از 
اين رو با هرگونه افزايش نامتعارف قيمت ها برخورد قاطع مي شود. 
به گزارش »تس��نيم«، شهرام ميرآخورلو با اش��اره به گشت هاي ويژه 
سازمان حمايت و تعزيرات و برخورد با متخلفان افزود: مردم مي توانند 
با تلفن 124 و ارتباط با سازمان حمايت و تلفن 135تعزيرات، هرگونه 
تخلف قيمتي را اطلاع و پيگيري كنند، زيرا مشاركت مردم در خصوص 

كنترل قيمت ها هميشه مهم و در كاهش تخلف ها مؤثر بوده است. 
معاون بازرسي سازمان حمايت با توجه به اهميت كالاهاي اساسي در سبد 
خانوار گفت: مراقبت ويژه از بازار كالاهاي اساسي، هم از حيث موجودي و هم 
از زاويه احتكار يا گران فروشي در دستور كار ما قرار دارد و ما هم از توليدكننده 
و هم مصرف كننده حمايت و با متخلفان و س��ودجويان به ش��دت برخورد 
مي كنيم. سيد عبدالمجيد اجتهادي، مديركل پيشگيري و نظارت سازمان 
تعزيرات هم گفت: دولت تخصيص ارز را به كالاهاي اساسي با نرخ 3 هزار و 
800 تومان و كالاهاي غيراساسي و نيز واردات با نرخ مصوب 4 هزار و 200 
تومان تضمين كرده است. اجتهادي گفت: البته دولت ما به التفاوت قيمت 
نرخ ارز 3 هزار و 800 تومان تا 4 هزار و 200 را براي كالاهاي اساسي تأمين 
مي كند و طبيعتاً قيمت ها نبايد افزايشي داشته باشد، حتي در مواردي چه بسا 
بايد كاهش داشته باشد، چون بسياري از كالاهايي كه به صورت غيررسمي 
وارد كشور مي شده با ارز 5هزار تومان يا بيش��تر وارد مي شده و الان با نرخ 
رسمي 4 هزار و 200تومان و با ثبت سفارش وارد مي شود و بايد كاهش قيمت 
داشته باشد. مسئول تعزيرات راجع به اطلاعيه سازمان حمايت و تعزيرات 
افزود: اين اطلاعيه هم جنبه هشداري و هم جنبه پيشگيري دارد و تعزيرات با 
اينكه بيشتر وظيفه رسيدگي به صدور حكم و اجراي حكم را دارد، در موضوع 
پيشگيري و كنترل قاچاق هم كنار سازمان حمايت مشاركت دارد و كمك 
مي كند. اجتهادي با بيان اينكه تهيه ارز از مبادي غيررسمي قاچاق است، 
گفت: دولت تأمين ارز و كالاها را تضمين كرده و هيچ نگراني از اين بابت 
وجود ندارد و افزايش نامتعارف قيمت ها هيچ توجيهي ندارد و با شدت با 

آن و هرگونه تخلف ديگر، مثل احتكار برخورد مي شود.

نايب رئيس شوراي ملي زعفران: 
تعاون روستایي، صادركنندگان زعفران را 

زمین زد
ناي�ب رئي�س ش�وراي مل�ي زعف�ران گف�ت: س�ازمان تع�اون 
روس�تايي ۷۰تن زعف�ران را از بازار جم�ع آوري ك�رده و به جاي 
تنظيم بازار س�بب افزايش قيمت يك ميليون توماني در هر كيلو 
ش�ده اس�ت. كجاي دنيا دولت در مقابل صادركننده مي ايس�تد. 
غلامرضا ميري در گفت وگو با »فارس« در مورد خريد توافقي زعفران 
كه طي سال گذش��ته از سوي سازمان تعاون روس��تايي كشور انجام 
ش��د، گفت:  اين طرح، طرح خوبي بود و قرار بود، تا ب��ا هدف ثبات و 
تنظيم بازار زعفران انجام شود و به گونه اي حمايت از كشاورزاني بود 
كه زعفران مي كاشتند و در كنار آن حمايت از من صادركننده اي كه 
به پش��توانه دپوي 70 تن ذخيره زعفران، بتوان��م در دنيا بازاريابي و 

صادرات انجام دهم. 
وي با انتقاد از عملكرد سازمان تعاون روس��تايي در اين حوزه تصريح 
كرد: اما متأسفانه تعاون روستايي به عنوان بازوي اجرايي دولتي مقابل 
صادركنندگان قرار گرفت و آنها را به خاك س��ياه نش��اند و اكنون هر 
صادركننده اي كه 20روز پيش زعفران خود را فروخته بايد يك ميليون 

تومان بالاتر از نرخ قبلي زعفران را خريداري كند. 
رئيس اتحاديه صادركنندگان زعفران با اشاره به اينكه سازمان تعاون 
روستايي بيشتر زعفران كشاورزان را خريداري و دپو كرده است، گفت: 
نه تنها زعفران را به بازار عرضه نكرده اند، بلكه س��بب افزايش قيمت 
ش��ده اند تا حدي كه در بازار كمبود به وجود آمد و بايد پرسيد، كجاي 

دنيا دولت مقابل صادركننده مي ايستد تا آن را به زمين بزند؟
خبرنگار »فارس« پرسيد، اما ظاهراً زعفران از طريق بورس براي تنظيم 
بازار عرضه مي شود كه ميري در پاسخ گفت: زعفران كيلويي 4ميليون و 
500هزار توماني را در بورس 6ميليون و 50 هزار تومان عرضه مي كنند 
و به من صادركننده مي گويند كه از اين محل زعفرانت را بخر و در ازاي 
آن هم وثيقه بانكي بده، در صورتي كه صادركننده پيش از اين به راحتي 

زعفران موردنياز خود را با قيمتي پايين تر از كشاورزان مي خريد. 
وي گفت: بهتر بود وزارت جهاد كشاورزي براي حمايت از كشت زعفران 
روش قيمت تضميني را اج��را مي كرد تا اگر مي خواس��تند محصول 
كشاورز را به بهايي اندك بخرند، بگويد با اين قيمت مشخص زعفران را 
خريداري مي كنم. به دليل مشكلاتي كه زعفران كاران طي چند سال 
گذشته براي فروش محصول خود به بهاي اندك داشتند، طرح خريد 
توافقي زعفران توسط سازمان تعاون روستايي به اجرا درآمد، اما در عمل 
اوسط  مشكلاتي به وجود آمد كه گفته مي شود يكي از دلايل تغيير علي 
هاشمي مديرعامل سابق سازمان تعاون روستايي اختلاف بر سر نحوه 

خريد توافقي زعفران با آقاي وزير بوده است. 

مشاور وزير راه:  
 خروج از برجام را در قرارداد هاي 
خرید هواپیما پیش بیني نکرده بودیم

مش�اور وزير راه و شهرس�ازي در ام�ور بين الملل با بي�ان اينكه 
كمپان�ي ايرباس ت�ا هفته آين�ده موضع خ�ود را درب�اره قرارداد 
ايرباس ها  اعلام مي كند، گفت: موضوع خروج از برجام در قراردادها 
پيش بيني نشده بود و قرار نبود كه چنين پيش بيني داشته باشيم. 
اصغر فخريه كاشان در گفت وگو با »فارس«، درباره تصميم رئيس جمهور 
امريكا مبني ب��ر خ��روج  از برج��ام و تأثي��ر آن در قراردادهاي خريد 
هواپيماهاي پسابرجامي، اظهار داشت: بايد صبر كنيم تا مشخص شود 

عكس العمل اروپايي ها با اين تصميم ترامپ در برجام چه خواهد بود. 
وي ب��ا تأكيد بر اينكه فعلًا زود اس��ت ك��ه درباره تصمي��م اروپايي ها 
قضاوت كنيم، ادامه داد: بايد منتظر بود تا ديد شركت هاي هواپيمايي 
چه موضعي خواهند گرفت و متناس��ب با اين موضع اروپايي ها، ما هم 
تصميمات خود را اتخاذ خواهيم كرد.  مشاور وزير راه و شهرسازي در امور 
بين الملل در پاسخ به اين سؤال كه آيا موضوع خروج امريكا از برجام در 
قراردادها لحاظ شده بود يا خير، پاسخ داد: موضوع خروج از برجام در 
قراردادها پيش بيني نشده بود و قرار نبود كه اينچنين پيش بيني داشته 
باشيم. فخريه كاشان بيان كرد: اما اين موضوع پيش بيني شده بود،  اگر 
كمپاني هاي س��ازنده هواپيما نتوانند به ما هواپيما بدهند بايد طوري 
عمل كنيم كه ما خسارتي نبينيم و وجهي پيش آنها نداشته باشيم، همه 
اين پيش بيني ها انجام و در قرارداد گنجانده شده است تا بدين ترتيب 
ما ضرر و زياني نبينيم. مشاور وزير راه و شهرسازي در امور بين الملل 
تأكيد كرد: ما هيچ پولي پيش كمپاني هاي سازنده هواپيما نظير ايرباس 

و بوئينگ نداريم تا در صورت توقف قراردادها، ضرر و زيان ببينيم. 
فخريه كاشان افزود: البته طبيعي است كه وقتي دولت ها به كمپاني هاي 
سازنده هواپيما اجازه همكاري با ما را ندهند، آنها هم نمي توانند چيزي 
را صادر كنند؛ به هر حال ما در اين قراردادها فقط مي توانستيم، بخش 

مربوط به خود را محكم كنيم كه ضرري متوجه ما نشود. 
    ايرباس تا هفته آينده موضع خود را درباره قرارداد ايرباس ها  

اعلام مي كند 
 مشاور وزير راه و شهرسازي در امور بين الملل درباره سرنوشت دو فروند 
ايرباسي كه قرار بود تا پايان سال ميلادي جاري وارد ناوگان هما شود، 
توضيح داد: بايد منتظر بود و ديد كه كمپان��ي ايرباس در اين باره چه 
تصميمي مي گيرد. وي درباره رايزني با كمپاني ايرباس پس از خروج 
امريكا از برجام اظهار داشت: به كمپاني ايرباس اعلام كرده ايم كه موضع 
خود را در اين شرايط به ما اعلام كند. پيش بيني مي شود در اين هفته  

ايرباس موضع خود را درباره قراردادهاي خريد هواپيما اعلام كند. 
به گزارش »ف��ارس«، ش��ركت هواپيمايي جمهوري اس��لامي ايران 
پس از  برنامه جامع اقدام مشترك، با س��ه كمپاني ايرباس، بوئينگ و 
ATR قرارداد خريد 200 فروند هواپيما شامل يكصد فروند ايرباس، 
80 فروند بوئينگ و 20 فروند ATR به امضا رساند كه تاكنون هشت 
فروند ATR و سه فروند ايرباس از اين قراردادها و به صورت نقدي از 
محل مصوبه 330ميليون دلاري هما از صندوق توسعه ملي و در ناتواني 

مسئولان در جذب فاينانسر، خريداري شد. 
قرار بود، اين 330ميليون دلار در آينده به عنوان پيش پرداخت ايرباس ها 
و ATRها در نظر گرفته شود، اما با اين روند به نظر مي رسد همه اين 
رقم صرف خريد هواپيماهاي نو به صورت نقدي شده است و دو فروند 
ايرباس ديگر نيز از محل اين قراردادها تا پايان سال ميلادي جاري وارد 
كشور و ناوگان هما شود كه به نظر مي رسد، در شرايط كنوني و با خروج 
امريكا از برجام ورود اين دو ايرباس با مشكل مواجه شود. از سوي ديگر، 
به نظر مي رسد با اين تصميم ترامپ مبني بر خروج امريكا از برجام،  خريد 
هواپيماها از كمپاني بوئينگ با چالش جدي مواجه شود كه پيش بيني 
مي شود قرارداد هما با كمپاني بوئينگ لغو و همچنين تفاهمنامه هاي 
ديگر شركت هاي هواپيمايي داخلي نظير آسمان و اير تور با بوئينگ نيز 

براي خريد هواپيماهاي نو، كان لم يكن شود.

رئيس ش�وراي فعالان اقتصادي مناطق آزاد، 
با بي�ان اينكه وقت�ي ۲۰ درصد اه�داف اوليه 
مناط�ق آزاد هم محقق نش�ده چ�را مجلس 
به دنب�ال ايجاد مناط�ق جديد اس�ت، گفت: 
گمرك بايد پاس�خگوي قاچاق كالاي تجاري 
مناط�ق آزاد باش�د؛ چراك�ه از ابت�دا نيز در 
مبادي خروجي مناطق مس�تقر بوده اس�ت. 
به گزارش تسنيم، مرتضي بانك، دبير شوراي عالي 
مناطق آزاد اخيراً از بررس��ي لايحه ايجاد مناطق 
آزاد جديد در صحن علني مجلس خبر داده است. 
لايحه ايجاد 20 منطقه جديد آزاد و ويژه اقتصادي 
به سبب كارنامه ضعيف مناطق آزاد كنوني در عدم 
تحقق اهداف تعيين  شده با مخالفت هاي جدي از 
سوي برخي مسئولان اجرايي، نمايندگان مجلس و 
كارشناسان اقتصادي مواجه شده است. در اين بين 
در حالي كه رئيس كميسيون اقتصادي مجلس نيز 
به عنوان يكي از منتقدان جدي ايجاد مناطق آزاد 
جديد شناخته مي شد، اخيراً هماهنگي هاي لازم با 
كميسيون اقتصادي مجلس براي تأسيس مناطق 

آزاد جديد انجام شده است. 
در همين خصوص مدير عامل اسبق منطقه آزاد 
كيش و منطقه ويژه اقتصادي پيام به عنوان يكي 
از مخالفان جدي ايجاد مناطق آزاد جديد معتقد 
است، براي تأس��يس مناطق آزاد ديگر بايد ديد 
هفت منطقه آزاد فعلي چه عملكردي داش��ته اند 
و آيا توانسته اند اهداف ترسيم شده خود را محقق 
كنند؟ محبي كه حدود يكسال نيز به عنوان مدير 
منطقه آزاد كيش فعاليت كرده است، حالا رئيس 
هيأت مديره شوراي هماهنگي و همكاري فعالان 

اقتصادي مناطق آزاد است. 
محمد علي محبي در گفت و گو با تسنيم، با بيان 
اينكه، دليل ايجاد مناطق آزاد در دنيا اين بوده كه 
قوانين خود را در بعضي موارد در مقايسه با قوانين 

سرزمين اصلي خود تسهيل كنند تا به مناطق آزاد، 
آزادي هاي اقتصادي داده شود كه نمي خواهند آنرا 
در سرزمين اصلي ارائه كنند، گفت: از اهداف ايجاد 
مناطق آزاد توسعه صادرات، واردات، ايجاد صنايع 
تبديلي، جذب سرمايه گذاري خارجي واقعي و... 
است. برهمين اساس مناطق آزادي در ايران براي 
توسعه امور اقتصادي كشور راه اندازي شدند كه 

البته تأثيرات اجتماعي خود را نيز گذاشتند. 
    دولت براي ايجاد زير ساخت 

در مناطق آزاد هزينه نمي كند
وي افزود: پايه ريزي مناطق آزاد قبل از انقلاب با 
سازمان عمران كيش زده شد، اما بنيان مناطق 
آزاد كنوني در دولت سازندگي پايه گذاري شد. بر 
اين اساس مناطق آزاد قشم و كيش در سال 69 
و در ادامه چابه��ار، اروند، ارس و انزلي در مناطق 

مختلف كشور ايجاد شد. 
مدير عامل اسبق منطقه آزاد كيش، با بيان اينكه 

شاخص ها نش��ان مي دهد هنوز نتوانس��ته ايم در 
شاخص هايي مثل صادرات، واردات، ايجاد اشتغال به 
صورت خوشبينانه حتي به 50 درصد اهداف تعيين 
شده هم برسيم، گفت: به نظر بنده حتي 20 درصد 
اهداف هم محقق نشده است حالا چه لزومي دارد 

كه مناطق آزاد جديد هم تشكيل شود؟
   گمرك پاسخگو باشد

وي با بيان اينكه برخي مي گويند با استقرار گمرك 
مشكلات مناطق آزاد حل شده، اين درحالي است كه 
گمرك از ابتدا در مبادي خروجي مناطق مستقر بوده 
است، گفت: هر تخلف و قاچاقي در مبادي خروجي 
مناطق رخ داده اس��ت گمرك بايد پاسخگو باشد و 
هنوز فراموش نكرده ايم كه چند رئيس گمرك بابت 
دريافت رشوه راهي زندان شده اند يا موضوع گمرك 
گيلان كه اخيراً رسانه اي شد و همين موضوع گمرك 
شهيد رجايي كه آخر مشخص نشد تكليف بيش از 

هزار كانتينر مكشوفه چه شد؟

   ضرر دولت جمهوري اسلامي 
با ترخيص كالاي تجاري از مناطق آزاد

رئيس شوراي هماهنگي فعالان اقتصادي مناطق 
آزاد با بيان اينكه، حس��ن اصلي مناطق آزاد اين 
اس��ت كه جنس را كلان وارد مي كنن��د و خُرد 
خارج مي كنند، گفت: فرض كنيد 100 كانتينر 
قطعات لوازم خانگي از طريق يكي از مناطق آزاد 
وارد كرديد، مي توانيد اين 100 كانتينر را تك تك 
ترخيص كنيد و عوارض گمركي را به صورت خرد 
خرد پرداخت كني��د، اما اگر همين تع��داد را به 
بندر شهيد رجايي بياوريد هر 100كانتينر را بايد 
يكجا ترخيص كرده و بايد به صورت يكجا عوارض 
گمركي را پرداخت كرد. از سوي ديگر بر اساس 
اجازه اي كه منطقه آزاد دارد چند درصد تخفيف 
در حقوق ورودي مي دهد ب��ه اين ترتيب حقوق 
گمركي كمتري پرداخت و دولت از اين مس��ير 

متضرر مي شود. 
وي ادامه داد: اگر ظرف چهار يا شش ماه كالاي خود 
را از گمركات )در سرزمين اصلي( ترخيص نكنند 
جزو كالاي متروك��ه و اموال تمليكي به حس��اب 
خواهد آم��د. در مناطق آزاد انب��ارداري كمتري از 
سوي واردكنندگان پرداخت مي شود و خود به خود 

عوارض كمتري نيز به اين واردات تعلق مي گيرد. 
    مناطق آزاد حياط خلوت دولت هاست 

وي گفت: اين كه دولت ها و مسئولان محلي بعضاً 
اصرار دارند و مي خواهند ب��راي مناطق آزاد كار 
كنند و نفوذ داشته باشند اين است كه اين مناطق 
حياط خلوت دولت هاست. من اسم نمي برم، اما 
فقط يكي از مناطق آزاد در س��ال ب��ه 1200 نفر 
حدود 100ميليارد حقوق مي دهد. ما در منطقه 
آزاد مديراني داريم كه هفته اي چندبار رفت و آمد 
دارند و ماهانه فقط چندميليون تومان پول بليت 

آنهاست و اينها همه هزينه جاري است.

رئيس شوراي فعالان اقتصادي مناطق آزاد: 

گمرك مستقر در مناطق آزاد بايد پاسخگوي قاچاق باشد

  بازار

هادی  غلامحسینی

رئيس سازمان بسيج مهندسان كشاورزی در گفت و گو با »جوان« اعلام كرد

افزایش تولید در 11هزار نقطه كشاورزی با حضور علمی بسیجیان
4۵۰۰روستا تحت پوشش طرح بسيج همگام با كشاورز منجر به افزايش توليد ۵ محصول استراتژيك شد

در راس�تاي اج�راي سياس�ت هاي ابلاغ�ي 
اقتصاد مقاومتي، س�ازمان بسيج مهندسان 
كش�اورزي اي�ران ط�رح بس�يج هم�گام با 
كش�اورز را از س�ال ۹۳ آغاز كردن�د و در دو 
س�ال اخير، 4 هزار و ۵۰۰ روس�تا در سراسر 
كشور تحت پوش�ش اين طرح قرار گرفتند. 
اكنون پنج محصول اس�تراتژيك در كشور با 
افزايش توليد در واحد س�طح مواجه شدند، 
به طوري كه در سال زراعي گذشته، محصول 
برنج در شهرهاي ش�مالي حدود ۱۸ميليارد 
توم�ان درآم�د كش�اورزان را افزاي�ش داد. 
سازمان بسيج مهندسان كش��اورزي كشور در 
راس��تاي اجراي سياس��ت هاي ابلاغي اقتصاد 
مقاومتي از س��وي رهبري، طرح��ي را با عنوان 
»بسيج همگام با كش��اورز« در دستور كار خود 
قرار داد. اين طرح در ابتدا به صورت آزمايشي در 
چهار استان تهران، مازندران، اردبيل و خوزستان 
از سال 93 به مرحله اجرا درآمد. در استان تهران، 
شهرستان پيشوا بيشترين پيشرفت را در ميان 

ساير شهرستان ها داشت. 
كارشناسان بسيج مهندس��ان معتقدند، بسيج 
وظيفه بزرگي را بر عه��ده دارد كه همان كمك 
به انجام اجراي اقتصاد مقاومتي است. استفاده از 
كالاهاي داخلي و اصلاح الگوي مصرف و رسيدن 
ب��ه خودكفايي در تم��ام بخش ه��ا از مهم ترين 
مواردي است كه بايد براي توسعه و اجرايي شدن 

اقتصاد مقاومتي مدنظر قرار داد.
به گفته اين كارشناسان، بخش كشاورزي بستر 
علمي كمي دارد و عملًا در توليدات محصولات 
كشاورزي نتوانس��ته ايم به عدد مناسبي دست 
يابيم و به دليل بافت س��نتي، كشاورزان علاقه 
چنداني براي همكاري با كارشناسان كشاورزي 
ندارند و حاضر نيستند، سال زراعي خود را فداي 

مباحث علمي كارشناس��ان كش��اورزي بكنند. 
از اين رو در س��ازمان بس��يج قرار بر اين شد كه 
دو بخش كش��اورز و متخصصان كش��اورزي، با 
همكاري وزارت جهاد كش��اورزي در يك طرح 

ملي با هم پيوند داده شوند. 
سازمان بسيج مهندس��ي در ابتداي طرح، توان 
و نيروي خود را براي اعزام كارشناسان در قالب 
اردوهاي سه روزه به مناطق محروم متمركز كرد. 
يكي از مهم ترين فعاليت های اين س��ازمان اين 
بود كه به صورت عملي، قطعه اي از زمين كشاورز 
توسط كارشناس كشاورزي كاشته شود و مورد 
رسيدگي قرار بگيرد و كشاورز عملًا تفاوت زمين 
زراعي كه خودش ناظر آن بوده را با آن قطعه اي 
كه در اختيار كارشناس كشاورزي است، متوجه 
شود. به طوري كه 2هزار متر زميني كه به صورت 
علمي مراحل كاشت و داش��ت آن انجام شده از 
نظر ميزان محصول با يك هكتاري كه در اختيار 
كش��اورز بوده، برابري مي كرد. ب��ه اين ترتيب 
پيوندي كه مدنظر سازمان بسيج بود، به تدريج 

در روستا ها صورت گرفت. 
    افزايش توليد 

در ۱۱هزار نقطه كشاورزی
در اين خصوص دكترمحمدرضا جهانسوز، رئيس 
سازمان بسيج مهندسان كش��اورزي كشور در 
گفت و گو با »جوان« در مورد نحوه اجراي طرح 
و دستاوردهاي آن براي كشاورزان تشريح كرد 
و گفت: در طول اين س��ال ها فاصله عملكردي 
كشاورزان در توليد محصولات كشاورزي فاصله 
بس��ياري داش��ت، به طوري كه در يك منطقه 
كش��اورز نمونه كه علم و دان��ش را در مزرعه اش 
وارد كرده است، 12تا 13تن در هر هكتار گندم 

توليد مي كند. 
در حالي كه ساير كشاورزان تنها 5تا 6تن در هر 

هكتار گندم توليد مي كنند، به عبارتي تفاوت 2 
تا 3برابري در توليد دارند. 

همچنين در توليد كلزا كشاورز كمتر از 5/2تن 
در هر هكتار كل��زا توليد مي كن��د، در حالي كه 
كش��اورز نمونه در همان منطقه حدود 7تا8تن 
توليد كلزا دارد. وي افزود: در محصولات باغي نيز 
اين تفاوت ها كاملًا مشهود است. به عنوان مثال، 
كش��اورزي 18تن در هر هكتار سيب برداشت 
مي كند، اما كشاورز نمونه 164تن در هر هكتار 
س��يب با كيفيت توليد مي كند. به عبارت ديگر 
حدود هشت برابر تفاوت در برداشت محصولات 
باغي وجود دارد. از اين رو با بررسي اين آمار توليد 
در تمامي محصولات كش��اورزي، به اين نتيجه 
رسيديم كه بخش كشاورزي كشور از نبود علم 
و دانش در عرصه هاي كشاورزي رنج مي برد، به 
طوري كه طرح علمي كردن بخش كشاورزي را با 
همكاري بسيج در سال 93 آغاز كرديم و تا سال 
95-96، 11هزار نقطه در كشور با افزايش توليد 

محصول همراه شدند. 
جهانس��وز با تأكيد بر اينكه با كمك كشاورزان 
و باغ��داران مي تواني��م در تمام��ي محصولات 
كش��اورزي ب��ه خودكفاي��ي برس��يم، گف��ت: 
با بررس��ي مش��كلات بخش كش��اورزي به اين 
نتيجه رسيديم كه در زنجيره توليد محصولات 
كشاورزي يك حلقه اي مفقود است و آن روحيه 
بس��يجي، جهادي و مديريت بسيجي و جهادي 
است. مهندسان كش��اورزي بسيجي بدون هيچ 
چشم داشتي در اين سال ها در اردوهاي جهادي 
شركت كردند و در كنار كشاورزان در روستاها و 
شهرستان ها قرار گرفتند و ظرف دو تا سه سال، 
تلاش اين مهندسان به ثمر نشست و در 11هزار 
نقطه كش��ور،10تا 35درصد توليد محصولات 

كشاورزي افزايش يافت. 

   ۵ محصول استراتژيك 
در آستانه خودكفايی

رئيس س��ازمان بس��يج مهندس��ان كشاورزي 
كشور، دستاوردهاي اين طرح را در پنج محصول 
استراتژيك برجسته دانست و گفت: پنج محصول 
اس��تراتژيك گندم، برنج، جو، كل��زا و ذرت به 
صورت ويژه در دستور كارمان قرار گرفته است 
و دو محصول در ش��مال )گي��لان و مازندران( 
با افزايش تولي��د همراه بودن��د. وي از آموزش 
5هزار مربي ترويج كش��اورزي خبر داد و گفت: 
هدف طرح علمي س��ازي و افزاي��ش توانمندي 
كش��اورزان بود و با كمك خود كش��اورزان اين 

طرح با موفقيت اجرا شد. 
وي تأكيد كرد: هزينه اي كه بس��يج مهندسان 
در اين س��ال ها براي طرح تقبل كرده، بس��يار 
كمتر از نتيجه آن بوده اس��ت. به عنوان مثال در 
سال گذش��ته 2ميليارد تومان هزينه كرديم اما 
در مقابل، حدود 20ميليارد تومان كش��اورزان 
از محل افزاي��ش محصول س��ود برده اند، يعني 
10برابر هزينه اي كه كرده ايم، كشاورزان منتفع 
شده اند. جهانس��وز اظهار داش��ت: طرح بسيج 
همگام با كش��اورز علاوه بر محص��ولات باغي و 
اس��تراتژيك در بخش زعفران، دام و ش��يلات 
نيز فعاليت خود را آغاز ك��رده و در كنار وزارت 
جهادكشاورزي و مؤسسه تحقيقات، وزارت جهاد 
تلاش مي كند كشاورزي علمي را در مزارع كشور 
پياده سازي كند. در اين سال ها، دهها جلد كتاب 
با كمك اين مؤسس��ه درخصوص علمي سازي 

كشاورزي منتشر شده است. 
وي گفت: در روس��تاها، پايگا ه هاي بس��يج و در 
سطح شهرستان ها توسط سپاه و مديريت جهادي 
استان ها مهندس��ان و كارشناس��ان كشاورزي 
مشغول فعاليت هستند و با مجهزكردن پايگاه ها 
به سيس��تم it آمار و ارق��ام مربوط ب��ه توليد و 
برداشت محصول رصد مي شود و اميدواريم ظرف 
چند سال آينده دس��ت دلالان از خريد و فروش 
محصولات كش��اورزي كوت��اه ش��ود و در ادامه 
همين طرح، كشاورزان بتوانند به صورت آنلاين 
محصولات شان را در بازار هاي مصرف به فروش 
برسانند و تعداد روستاها و شهرستان هاي تحت 
پوش��ش اين طرح نيز افزايش يافته است و كل 

كشور را پوشش مي دهد. 
وي افزود: امس��ال تصميم داريم، بيش��تر از سال 
گذشته اين طرح را گس��ترش دهيم. از اين رو روز 
يك شنبه همايش بزرگي در سازمان بسيج برگزار 
مي شود و در اين همايش ضمن به نمايش گذاشتن 
دس��تاوردهاي كش��اورزان، از كش��اورزان نمونه، 
كارشناسان و مهندسان كشاورزي تقدير به عمل 
مي آيد. شعار مشترك س��ازمان بسيج مهندسان 
كش��اورزي و مركز تحقيقات كشاورزي محصول 
و توليد ايراني است كه تلاش مي كنيم بذر و ارقام 
ايراني را تقويت كرده و تبلي��غ كنيم، اميدواريم با 
همكاري يكديگر از واردات بذر بي نياز شويم. وي با 
تأكيد به اينكه بخش كشاورزي و محققان مظلوم 
واقع شده اند، از عدم توجه به تحقيقات علمي در 
بخش كشاورزي انتقاد كرد و گفت: با توانمندسازي 
علمي در اين بخش مي توانيم، دست دلالان بذر و 
ارقام كشاورزي و حتي واردكنندگان محصولات 

كشاورزي را كوتاه كنيم.

بهناز  قاسمی
   گزارش  یک


